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1999. június—július

Június 8-án ülést tartott az Egyetemi Tanács

Napirendi pontok:

1. Tájékoztató az informatikai rendszerrel kapcsolatos szerződéskötésről 
Előadó: dr. Perjési József inb. gazdasági főigazgató

2. Javaslat a Kollektív Szerződés módosítására a bérfizetés napjáról 
Előadó: dr. Perjési József mb. gazdasági főigazgató

3. Tájékoztató az Egyetem pénzügyi helyzetéről 
Előadó: dr. Perjési József mb. gazdasági főigazgató

4. Javaslat az Általános Orvostudományi Kar struktúrájának módosítására 
Előadó: dr. Mészáros Tamás dékán

5. Javaslat a Kardiológiai Centrum megalakítására és a Szívsebészeti Osztály vezetői pályázatát bíráló 
bizottság összetételére
Előadó: dr. Dobozy Attila rektor, dr. Mészáros Tamás dékán

6. Jugoszláv állampolgárságú, magyar nemzetiségű hallgatók átvétele az Egyetemre 
Előadó: dr. Mészáros Tamás dékán, dr. Erős István dékán, dr. Boda Márta főigazgató

7. Tájékoztató az Egyetem és az Országos Vérellátó Szolgálat közötti megállapodásról 
Előadó: dr. Dobozy Attila rektor

8. Bejelentések

Az Egyetemi Tanács távoliét miatt a 3— 4. napirendi pont összevont tárgyalásával kezdte 
munkáját. Mivel írásos anyag nem készült, ezért tájékoztatás is szóban történt a pénzügyi-gazdasági 
helyzetről s ennek lényege, hogy az Egyetemünk likviditási mutatói továbbra sem változtak 
lényegesen. Veszélyes folyamat, hogy a gyógyszerár növekedés miatt az idei első öt hónapban 
jelentősen beszűkült a keret tartalék állománya. Ennek következményeként, a Klinikai Bizottság 
elfogadta a Rektor javaslatát: kötelező lesz a szakmai protokoll, bizonyos nagy értékű gyógyszerek 
felhasználása esetén. A Rektor szakértőt kért fel a helyzet tanulmányozására. Már az eddigiekben is 
megállapították, hogy emelkedtek a transzplantációs műtétek költségei, bár csökkent a 
vérkészítmények felhasználása. Emelkedett az Oktatási Minisztérium támogatása az idén. Örvendetes, 
hogy nem történt csökkenés. Egyetemünk saját bevételeiben, viszont mintegy 20%-kal esett a HBCs - 
pontok idei értéke a legutóbbi időben, ami érinti Egyetemünk gazdálkodását. Javaslatként elhangzott,
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Feljegyzés az Egyetemi Tanács üléséről
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a további felkészülés elősegítésére, minden intézet tartalékoljon 5—5%-ot költségvetésében. Belső 
vizsgálatok indultak, egyes intézetek különösen kiugró túlkötésének magyarázataként, a későbbi 
üléseken majd tájékoztatják ezek tapasztalatairól, az Egyetemi Tanácsot. Boda M árta főigazgató 
leszögezte, hogy az 5%-os megtakarítás az OEP pénzekre vonatkozik és nem az Oktatási 
Minisztérium finanszírozására. A Rektor ezt a megjegyzést megerősíti, hozzátéve, hogy a túlköltőknél 
jelentkező ellenőrzés nem elvonásra irányul, hanem a további vásárlások egyeztettésére.

Az Egyetemi Tanács a szóbeli előterjesztést 25 igen és 2 tartózkodás mellett elfogadta.
A 6. napirendi pontról nem szavaztak, csupán prof. dr. Mészáros Tamás dékán tájékoztatta az 

Egyetemi Tanácsot a jugoszláviai háború következtében itt rekedt orvos- és gyógyszerész hallgatók 
helyzetéről, kérésükről tanulmányaik folytatására vonatkozóan.

Tájékoztatásul elhangzott, hogy az Egyetem nem kap plusz pénzeket a hallgatók ellátására, jól 
lehet az éves kiadás hallgatónként átlagosan 1 millió Ft. Az Egyetemi Tanács a tájékoztatást 
tudomásul vette.

A 7. napirendi pontban a Rektor arról tájékoztatta az Egyetemi Tanács Tagjait, hogy: az Egyetemi 
Véradó Állomás a továbbiakban az Országos Vérellátó Szolgálat részlegeként fog  működni, de részt 
vesz az oktató munkában is.

Az Egyetemi Tanács ezután bejelentéseket hallgatott meg, köztük több személyi kérdést is 
megtárgyaltak.

Döntöttek az Egyetemi Tanács tagjai a Kardiológiai Centrum Szívsebészeti Osztályának vezetői 
pályázatára érkezett jelölteket elbíráló bizottság tagjairól is. Ennek elnöke prof. dr. Papp Gyula 
akadémikus, rektorhelyettes, tagjai prof. dr. Sonkodi Sándor és dr. Tekulics Péter c. egyetemi 
tanár. A bíráló bizottság ajánlása nyomán az Egyetemi Tanács június 29. ülésén, július 1-i hatállyal 
megbízást ad a Kardiológiai Centrum Szívsebészeti Osztályának vezetésére. Az Eg\>etemi Tanács a 
tájékoztatást 26 igen és 2 tartózkodás mellett elfogadta.

Az Egyetemi Tanács ezután tárgyalta az első napirendi pontot. Perjést József mb. főigazgató 
tájékoztatta az Egyetemi Tanács tagjait a Világbank által 290 m Ft-al támogatott, a Csongrás-megyei 
kórházak és a SZOTE közös informatikai rendszerének működtetésére vonatkozó szerződés 
előkészületi munkáiról. A Deszki Tüdőkórház és Szanatórium, a szegedi Gyermekkórház, a Szegedi 
II. Kórház és a vásárhelyi Erzsébet Kórház Egyetemünkkel közösen nyerte el a pályázatot. Az 
Egyet mi Tanács gazdasági főigazgató kérésére megbízta dr. Fiilöp Ferenc professzort és dr. Nagy 
Ferenc docenst (I. Belkl.) a szerződéstervezet átvizsgálásával.

Az Egyetemi Tanács ezután intézeti névváltoztatási előterjesztésekkel foglalkozott, prof. dr. 
Mészáros Tamás ÁOK dékán hangsúlyozta, hogy az egységes Szegedi Egyetem létrejötte után 
gyakorlatilag minden intézmény új nevet kap majd, amelyeknél irányadó lesz, hogy a karok saját 
céljait és a központi feladatokat együtt kell ellátniuk. Az Egyetemi Tanács mostani ülésére a 
Nukleáris Medicina Intézet és az Orvosi Fizikai Oktatási Csoport elnevezési kérelmek kerültek. A 
Rektor elmondta, hogy „tanszékesítési hullám” érződik most Egyetemünkön, ami szorosan összefügg 
a létesítendő univerzitásszal. prof. Sonkodi Sándor felvetette az önálló nefrológiai centrum mielőbbi 
létesítését, prof. dr. Füzessy Kristóf pedig a gyermeksebészeti tanszéket szorgalmazta. A Rektor 
válaszában a javaslatokat támogatta, azzal hogy ezek alapos megtárgyalására a későbbiekben még 
visszatérnek.

Az Egyetemi Tanács a napirendi beterjesztett Kardiológiai Centrum létesítését 25 igen és 3 
tartózkodás mellett elfogadta.

Az Egyetemi Tanács 23 igen, 5 nem és 2 érvénytelen szavazattal döntött Perjési József gazdasági 
főigazgató megbízatásának ez év december 31-ig történő meghosszabbításéiról.

prof. dr. Erős István GyTK dékán előterjesztését a Gyógyszerhatástani Intézet névváltoztatásáról 
az Egyetemi Tanács 29 igen és 1 nem szavazattal elfogadta. Az új név: Gyógyszerhatástani és 
Biofarmáciai Intézet.

Az Egyetemi Tanács egyhangúlag elfogadta az AOK és a GyTK gyémánt és arany diplomára 
javasolt felterjesztését.

** * * * *
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Tisztelt Rektor Úr! Tisztelt Egyetemi Tanács!

A Gyógyszerésztudományi Kar Tanácsa 1999. május 26-i ülésén dr. Falkay György egyetemi 
tanár, a Gyógyszerhatástani Intézet igazgatója kezdeményezte a Intézet nevének megváltoztatását 
Gyógyszerhatástani és Biofarmáciai Intézetre.

A Biofarmácia nemzetközileg elfogadott és az Intézet tevékenységi körét tükröző megjelölés, mely 
az Intézet idegen nyelvű megjelölésében is hivatalos. A gyógyszerészképzés 1992-ben történt 
reformja óta a Biofarmáciát a Gyógyszerhatástani Intézet önálló tantárgyként oktatja 30 óra elméleti 
és 30 óra gyakorlati óraszámban. A IV. évfolyam 1. félévében a hallgatók az általános farmakológiai 
és farmakokinetikai ismereteket szereznek, mely alapvetően fontos a gyógyszerhatástan és klinikai 
gyógyszerészet oktatásában.

A Kari Tanács nyílt szavazással, egyhangúlag elfogadta az előterjesztést. Tisztelettel kérem Rektor 
Urat és az Egyetemi Tanácsot, hagyja jóvá és járuljon hozzá az Intézet teljes tevékenységi körét 
megjelölő névváltoztatásához.

dr. Erős István
tanszékvezető egyetemi tanár dékán 
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Javaslat
Az Egyetem Kollektív Szerződésének 30. §-a kiegészítésére

,.A munkavállalók részére járó munkabér kifizetésének időpontja 1999. augusztus hónaptól (a 
július havi munkabér kifizetésétől) a következők szerint módosul: munkabér kifizetés a tárgyhónapot 
követő hó, a leutalást követő munkanapján kerül kifizetésre, de legkésőbb a törvényi előírásnak 
megfelelően a tárgyhót követő 10. napig. A bérfizetési nap megváltoztatását a 43/1999. (III. 3.) sz. 
Korín, rendelet tette szükségessé.”

A kiegészítést az indokolja, hogy a 43/1999. (III. 3.) sz. Korm. rendelet 6. § (2) bekezdése az E. 
Alap terhére történő finanszírozás szabályainak az államháztartásról szóló 1992. évi XXXVIII, 
törvény előírásaihoz való megfelelést szolgálja. E szerint a havi kiutalásokat a Magyar Államkincstár 
a hónap első munkanapján utalja a számlára.

dr. Perjési József 
mb. gazdasági főigazgató

Az ET a javaslatot 24 igen, 1 nem és 2 tartózkodás mellett elfogadta.
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Tisztelt Rektor Úr!
Tisztelt Egyetemi Tanács!

A Kari Tanszékvezető Testület előzetes támogatása után az Általános Orvostudományi Kar 
Tanácsának 1999. június 1-én megtartott ülésén éves munkatervének megfelelően részletesen 
foglalkozott a kari struktúra átalakításával, melyre a Szegedi Tudományegyetem megalakulásával 
bekövetkező változások, a kari graduálls és postgraduálls curriculumok változása, továbbá a gyógyítás 
körülményeinek korszerűsítése és javítása miatt van szükség.

A Kari Tanács e témakörbe tartozó döntései:
1. A curriculumok igényéhez igazodva az Egyetemi Tanács már korábban elfogadta a Fül-Orr- 

Gégészeti és Fej-Nyaksebészeti Klinika, valamint az Orvosi Mikrobiológiai Intézet elnevezését, 
melyeket 1999. június 15-től kívánunk alkalmazni.

2. A Kari Tanács ülésén legitimálta az államilag akkreditált képzéshez igazodva Angol-magyar 
Orvosi Szakfordítói Csoport megjelenítését a kari struktúrában (a vezetői megbízás korábban 
megtörtént).
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3. A Központi Izotópdiagnosztikai Laboratórium vezetőjének kezdeményezésére az új szakvizsga 
elnevezésnek megfelelő névváltozás: Nukleáris Medicina Intézet, a Kari Tanács egyhangúlag 
támogatta.

Kérem az Egyetemi Tanács támogatását a névváltozásra vonatkozóan. Az új intézeti név 
alkalmazásának időpontja 1999. június 15.

4. A Kari Tanács ugyancsak egyhangúlag támogatta a jelenlegi Oktatástechnikai Központ 
névváltoztatását Orvosi Fizikai Oktatási Csoportra. A névváltoztatást a curriculum igénye indokolja 
alapvetően. A csoport vezetőjének irányítása mellett az oktatástechnikai tevékenység továbbiakban 
részlegként működik az Egyetemi Tanács által korábban már elfogadott gazdasági feltételek mellett. 
dr. Ringler András egyetemi docens vezetői megbízását a névváltozás nem érinti és megtartja 
épületigazgatói feladatkörét is. A névváltozás tervezeti időpontja: 1999. június 15.

Kérem, az Egyetemi Tanács támogassa a Kari Tanács határozatát.
5. A Kar a jövőben a Fogorvostudományi Szak Fogászati és Szájsebészeti Klinika keretében 

működő részlegeit osztályként is javasolja nevesíteni, konkrétan:
— Szájsebészeti Osztály — Fogpótlásiam Osztály
— Konzerváló Fogászati Osztály — Parodontológiai Osztály
— Orális Medicina Osztály — Gyermekfogászati- és Fogszabályozási Osztály
6. Bejelentem, hogy az Egyetemi Tanács határozatának megfelelően Transzfuziológiai Tanszék 

1999. június 1-től megkezdte működését.
7. A kardiológiai diagnosztika és terápia rohamos fejlődése, a kardiológiai betegek nagy száma, a 

tervezett és a sürgős ellátást igénylő esetek költségigénye úgy szakmai, mint gazdaságossági 
szempontok miatt nemzetközi és hazai viszonyok között is a centrum jellegű szervezeti formák 
kialakulásához vezetett. A betegek érdeke is az, hogy a leggyorsabb és leghatékonyabb kivizsgálást és 
az állapotukhoz leginkább igazodó, legcélszerűbb kezelés kövesse (belgyógyászati, intervenciós 
módszerek, sebészet), melyet csak a szakmailag és szervezetileg összehangolt tevékenységi láncban 
lehet eredményesen biztosítani. Kari adottságaink figyelembevételével javasolja a Kari Tanács az 
Egyetem Kardiológiai Központjának létrehozását a jelenleg is működő szervezeti egységek 
átcsoportosításával II. sz. Belgyógyászati Klinika és Kardiológiai Központ néven.

Az új szervezeti egység a II. sz. Belgyógyászati Klinika igazgatójának vezetésével a Bel gyógyászati 
Intenzív Osztályt, a Haemodinamikai Laboratóriumot és a Szívsebészeti Osztályt foglalja magába.

A javasolt új szerveződésben a korábban felsorolt szempontok maradéktalanul érvényesülhetnek.
Javaslat az alábbi változtatásokat igényli:
a. A Belgyógyászati Intenzív Osztály az AITI kereteiből átkerül a Kardiológiai Központba. 

Vezetője változatlan, az AITI-val és más klinikákkal kapcsolatos szakmai feladatai változatlanul 
megmaradnak.

b. A Haemodinamikai Laboratórium vezetése változatlan.
c. A Szívsebészeti Önálló Osztály a Kardiológiai Központ osztályává alakul. Vezetője 

meghirdetett pályázat alapján kap megbízást.
A II. sz. Belgyógyászati Klinika és Kardiológiai Központ osztályai a klinika igazgatójának 

felügyelete mellett önálló költséghelyként működnek.
A karon belüli átcsoportosítás tervezett időpontja: 1999. július 1.
Bár szervezetileg nem tartozik a fenti tanszék kötelékébe, de szoros együttműködés és koordináció 

kell, hogy kialakuljon a Gyermekgyógyászati Klinika keretei között működő csecsemő és gyermek 
kardiológia és a Központ között. Szakmailag kívánatos a Radiológiai Klinika jelenleginél szorosabb 
szakmai együttműködése is. Távlatokban célszerűnek mutatkozik a Deszki Kórház keretei között 
működő Kardiológiai Rehabilitációs Osztállyal meglévő kapcsolat bővítése,

Az Általános Orvostudományi Kar Tanácsa egy ellenszavazat mellett javasolja az Egyetem 
Tanácsának a tanszékek közötti szakmai indokkal kezdeményezett II. sz. Belgyógyászati Klinika és 
Kardiológiai Központra vonatkozó szerkezet változást.

Kérem, az Egyetemi Tanács támogassa a Kar döntését.
prof. dr. Mészáros Tamás 

orvoskari dékán
Az ET a javaslatot 25 igen és 3 tartózkodás mellett elfogadta.
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Egészségtantanár szak

A Juhász Gyula Tanárképző Főiskola és a Szent-Györgyi Albert Orvostudományi Egyetem (ezen 
belül az Általános Orvostudományi Kar) egyetemi szintű Egészségtantanár Szak indítását 
kezdeményezi.

Az 55.807/97. XVIII.MKM határozat engedélyezte a főiskolai szintű Egészségtan-tanár Szak 
indítását a Juhász Gyula Tanárképző Főiskolán és a Magyar Testnevelési Egyetemen 8 féléves képzési 
idővel (Isd. melléklet). Az oklevélben szereplő szakképzettség megnevezése: egészségtantanár. Az 
egyetemi szintű Egészségtan-tanár Szakot a Magyar Testnevelési Egyetem számára fenti rendelet 
ugyancsak engedélyezte 10 féléves képzési idővel. Az egyetemi oklevélben szereplő szakképzettség: 
Okleveles Egészségtantanár.

Jelen közös szakindítási engedély kérelmünk az egyetemi szintű képzés megindítására vonatkozik.
Az előzményekhez tartozik, hogy a Szent-Györgyi Albert Orvostudományi Egyetem Általános 

Orvostudományi Karának több intézete már korábban bekapcsolódott a főiskolai szintű képzésbe és 
ezt a közreműködést a következő tanévtől kezdődően már karok közötti szerződés keretében kívánjuk 
realizálni. Karunk részesedése a főiskolai képzésben 25%. A tervezett egyetemi szintű képzésben 
karunk oktatási részvétele és ennek megfelelően a normatív finanszírozása is 50— 50%.

Előzetesen megvizsgáltuk annak lehetőségét is. hogy jelen közös szakindítási kezdeményezésünk 
lehetőséget biztosít-e főiskolai karunk hallgatói számára e képzésbe történő bekapcsolódásra és ennek 
segítségével egyetemi diploma megszerzésére. Ezen elvárás megvalósítására részletes tantervi 
egyeztetés történik a párhuzamos főiskolai képzés tematikájának kidolgozására (áthallgatás), továbbá 
a főiskolai szint elvégzése után az egyetemi diploma megszerzésére is.

A Kar koordinátorként dr. med. habil Szabó Gyula egyetemi docens (Kórélettani.Intézet) bízza 
meg.

A Kar véleménye szerint az Általános Orvostudományi Kar számára a közös képzés 
megindításához új beruházás nem szükséges, a Kar intézetei jelenleg is alkalmasak a képzés 
lefolytatására. Közös képzésbe bekapcsolódó intézetek számára a képzés kiegészítő normatív bevételt 
jelent. A Kar Tanácsa egyhangú szavazással hozzájárul az akkreditációra történő előkészítő 
munkálatok megkezdéséhez és kéri az Egyetem Tanácsa támogatását a Szak indításához.

dr. Mészáros Tamás 
orvoskari dékán

Általános Szociális Munkás Szak
A SZOTE Főiskolai Kar Általános Szociális Munkás Szak gyermek- és ifjúságvédelmi tanácsadó 
szakirányú továbbképzési szak létrehozását és indítását kezdeményezi.

A szakirányú képzési szakon:
— a képzés célja a gyermek- és ifjúsági korosztályokkal foglalkozó segítő szakemberek szakmai 
kompetenciájának és identitásának fejlesztése.
— a képzésben való részvétel feltételei: egyetemi vagy főiskolai oklevél
— a képzési idő: 4 félév, 122 kredit (690 tanítási óra)

a tanórák és a hallgatói tanulmányi munkaórák aránya: 1:4,2
— a képzési idő megoszlása (kontakt órák alapján):
— elméleti stúdiumok 14 kredit
— terepgyakorlat 4 kredit
— szupervízió 1 kredit
— szakmai készségfejlesztés 2 kredit
— szakdolgozati felkészítés tutori rendszerben 2 kredi
— képzési forma: levelező tagozat
— az ismeretek ellenőrzési rendszere:
— a tantervben meghatározott vizsgák — két szigorlat
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— szakdolgozat készítése gyermek- és ifjúságvédelem tárgykörben — záróvizsga: a szakdolgozat 
szóbeli védése
komplex tantárgyi záróvizsga
— az oklevélben szereplő szakképzettség:
— gyermek- és ifjúságvédelmi tanácsadó
— a képzés finanszírozása: önköltséges
— a képzés személyi és tárgyi feltételei a szakon biztosítottak.

A szak tervezett indulása 2000. szeptember.
dr. Török Judit

főiskolai docens, szakvezető

Az ET mindkét előterjesztést egyhangú támogatásáról biztosította.

íjc íjc íjc

Tisztelt Rektor Úr! Tisztelt Egyetemi Tanács!

1999-ben a Szent-Györgyi Albert Orvostudományi Egyetem Általános Orvostudományi Karához 1 
rubin, 3 gyémánt ás 6 arany jubileumi diploma iránti kérelem érkezett.

Rubin jubileumi diploma adományozását kérte a Ferencz József Tudományegyetemen kiadott 
oklevele alapján:

dr. Mihálffy Ferenc, aki 1929. március 9-én kapott orvosdoktori diplomát. A végzést követően 
1936-ig Püspökiedén volt községi orvos, majd a tabi, a jánoshalmi és az újvidéki járásban működött 
főorvosként. 1944-től 1953-ig Veszprém város főorvosa, majd 1954-től a Veszprém megyei KÖJAL- 
ban megyei epidemiológus főorvos 1973-ban bekövetkezett nyugdíjazásáig. Ezt követően több évig 
üzemi főorvosként dolgozott. Munkásságát Munka Érdemrend ezüst fokozattal ismerték el. Ez évben 
jogosult a rubin jubileumi diplomára.

Gyémánt jubileumi diploma adományozását kérte a Ferencz József Tudományegyetemen kiadott 
oklevele alapján:

dr. Endrey Gyula dr. Kóczy Kálmán dr. Wilheim Vajda Dezső

Közülük dr. Endrey Gyula 1939. november 24-én kapott orvosdoktori diplomát. A végzést 
követően a szegedi Nőgyógyászati Klinikán, mint orvosgyakornok nyert kinevezést. 1941—42-ben a 
budapesti Honvéd Kórházban volt, a II. világháborúban honvédorvosként dolgozott, ezt követően 
1946. szeptemberéig hadifogságban volt. 1947— 1955-ig körzeti orvosi feladatokat látott el Egerben, 
Ostoroson és Ózdon. 1955-től nyert kinevezést a Miskolc város I. kerület főorvosává. 1969-től a B-A- 
Z Megyei Sportorvosi Intézet vezető főorvosaként tevékenykedett 1977. november .1-ig, 
nyugállományba vonulásáig. Szakorvosi képesítést 1954-ben üzemorvostanból szerzett. 1953-ban 
„Kiváló Egészségügyi Dolgozó” kitüntetésben részesült. Ez évben jogosult a gyémántjubileumi 
diplomára.

dr. Kóczy Kálmán 1939. december 15-én kapott orvosdoktori diplomát. Előbb katonaorvosi, majd 
körzetorvosi feladatokat látott el Inárcson és Kakucson. 1951— 1963-ig Csabacsüdön, majd 1978-ban 
történt nyugállományba vonulásáig Szarvason körzeti orvos. Kitüntetései: Honvédelmi Érdemérem, 
Egészségügy Kiváló Dolgozója cím. Több társadalmi elismerése van, az amerikai National 
Geographic 1972. január 1 -el rendes tagjává választotta. 1991-ig magánrendelést folytatott. Ez évben 
jogosult a gyémánt jubileumi diplomára.

dr. (Wilheim) Vajda Dezső 1939. június 30-án kapott orvosdoktori diplomát. Az akkor érvényes 
törvények miatt semmilyen orvosi munkát nem végezhetett. 1943-tól egy munkaszolgálatos század 
orvosa volt, majd deportálták. A felszabadulás után 1945. július 13-án érkezett haza. 1945 október 
elejétől egy éven át az Alsóerdősori Kórház belgyógyászati osztályán segédorvos. 1946-ban tett 
belgyógyászati szakvizsgát. 1946 októberétől a Péterffy S. u.-i Kórház röntgenosztályán kezdett 
dolgozni. 1949 őszén a III. sz. Belgyógyászati és III. sz. Sebészeti Klinika közös röntgenosztályára 
került. 1949-ben radiológiai szakképesítést szerzett. Tanársegéddé, majd adjunktussá nevezték ki. 
1965 januárjában elnyerte a Központi Állami Kórház röntgen főorvosi állását. 1966 januárjában védte
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meg kandidátusi disszertációját. 50 tudományos közleménye, három hosszabb tanulmánya jelent meg. 
1980-ban vonult nyugállományba, azóta szakorvosként több röntgenosztályon dolgozott. Ez év 
március végén hagyta abba a munkát. Ez évben jogosult a gyémánt jubileumi diplomára. Arany 
jubileumi diploma adományozását kérte a Szegedi Tudományegyetemen kiadott oklevele alapján:

dr. Faragó László János dr. Iványi János dr. Losoncz Mihály
dr. Pintér Miklós dr. Rapcsák Vilmos dr. Varró Vince.

Közülük dr. Faragó László János 1949-ben kapott orvosdoktori diplomát. 1949. október 27-től a 
hódmezővásárhelyi városi kórház szülészet-nőgyógyászati osztályán dolgozott. 1950. november 1-én 
katonai szolgálatra hívták be és katonaorvosi szolgálatot teljesített 1956. július 21-ig. 1954-ben 
szakképesítést szerzett szülészet-nőgyógyászatból. 1956. augusztus 11-től 1961. szeptember 1-ig a 
Kaposvári megyei Kórház szülészet-nőgyógyászati osztályán alorvos. 1961. szeptember 1-től 1968. 
november 30-ig a Nagyatádi Szülőotthon vezető főorvosaként végzett orvosi tevékenységet. 1968. 
december 1 -töl 1990. december 30-ig a Kaposvári megyei Kórházban dolgozott ismét, ekkor már 
területi szülész-nőgyógyász főorvosi beosztásban. 1990. május 4-én vonult nyugállományba. Ez évben 
jogosult az arany jubileumi diplomára.

dr. Iványi János 1949-ben kapott orvosdoktori diplomát. Hat évig a szegedi I. sz. Belklinikán, 
1955— 1960 között a jászberényi kórházban, 1960-tól a gyulai Pándy Kálmán megyei kórházban 
dolgozott 35 éven át. Gyulai ténykedése során évtizedekig megyei szakfelügyelőként koordinálta 
Békés megye kórházi belgyógyászati osztályainak működését. Belorvostan és a fertőző betegségek 
szakorvosa, diabetológus orvos. 1983 óta c. egyetemi docens, 1987-ben „Kiváló orvos” kitüntetést 
kapott. A dél-magyarországi belgyógyász decentrum egyik alapítója és elnöke. Külföldi szakmai 
útjain 19 előadást tartott angol, illetve német nyelven. Irodalmi munkásságát 401 közlemény jelzi, 
köztük 2 könyvrészlet. Idegennyelvü közleménye mindezeken belül német 80, angol 29, olasz 2. 
Nyugdíjasként tanácsadói funkciót tölt be ugyanott. Ez évben jogosult az aranyjubileumi diplomára.

dr. Losoncz Mihály 1949-ben kapott orvosdoktori diplomát. 1949-ben a kaposvári Megyei 
Kórház Gyermekosztályára került segédorvosként. 1950-ben hivatásos katonaorvos lett.. Tokajon, 
Nyíregyházán, Debrecenben csapatorvosként dolgozott, majd 1954-ben kinevezték a kecskeméti 
Katona Kórház főigazgatójává, ahol 24 évet töltött el 1988 júniusáig, nyugdíjazásáig. 
Közreműködésével jött létre a Repülőorvosi Kórház és Kutatóintézet, aminek ugyancsak egy ideig 
igazgatója volt. Honvéd-orvostanból és társadalom-orvostanból szakvizsgázott. 52 publikációja jelent 
meg. A SZOTE címzetes egyetemi docense. Többek között megkapta az Érdemes és Kiváló Orvosi 
kitüntetéseket, a Munka Érdemrend arany fokozatát és a Sport Érdemrend arany fokozatát. Ez évben 
jogosult az arany jubileumi diplomára.

dr. Pintér Miklós 1949-ben kapott orvosdoktori diplomát. 1949— 1956 között az Egyetem 
Mikrobiológiai Intézetében tanársegédi minőségben dolgozott. 1956— 1994-ig a gyulai Pándy Kálmán 
Megyei Kórház központi laboratóriumát vezette osztályvezető főorvosi beosztásban. 1970-ben 
szerezte meg az orvostudomány kandidátusa minősítést. 1983-ban a SZOTE Tanácsa javaslatára az 
Egészségügyi Miniszter a címzetes egyetemi tanári címet adományozta részére. 1994 óta 
nyugállomány mellett többirányú konziliárusi és oktató tevékenységet folytat. Ez évben jogosult az 
aranyjubileumi diplomára.

dr. Rapcsák Vilmos 1949-ben kapott orvosdoktori diplomát. 1947-49-ig orvosgyakornokként, 
1949—50-ig ösztöndíjas demonstrátorként dolgozott a Gyógyszertani Intézetben. 1950— 1976-ig az 
Orvosegyetem Női Klinikáján folytatott gyakorlatot, majd 1977-töl 1988-ig a Csongrád megyei 
Tanács Egészségügyi Osztályán szülész kerületi főorvosként dolgozott. Klinikai munkássága alatt 37 
tudományos munkája jelent meg. Mellékállásként mind a mai napig az Orvostudományi Egyetem Női 
Klinika Családtervezési Rendelésén munkálkodik. 1979-ben Kiváló Orvos címet nyert el. Ez évben 
jogosult az aranyjubileumi diplomára.

dr. Varró Vince 1949-ben kapott orvosdoktori diplomát. 1946-ban Budapesten elvégezte az 
Állam- és Jogtudományi Kart. Orvosdoktori diplomáját követően 1949— 1970-ig az I. sz. 
Belgyógyászati Klinikán, 1970— 1973-ig a II. sz. Belgyógyászati Klinikán, majd 1973— 1991-ig ismét 
az I. sz. Belgyógyászati Klinikán dolgozott. Kandidátus 1957-ben, tudományok doktora 1965-ben, 
docens 1965-ben, egyetemi tanár 1970. július 1-től. Tanszékvezető egyetemi tanár az I. sz.
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Belgyógyászati Klinikán 1970— 1991-ig, nyugdíjba vonulásáig. 1985— 1991. között klinikai 
rektorheíyettes. Több szakmai társaság elnöke, tiszteletbeli, illetve rendes tagja. Kitüntetései: Hetényi 
Géza emlékérem 1961-ben, Felsőoktatás Kiváló Dolgozója 1969-ben, Kiváló Orvos 1979-ben, Pro 
Optimo Merítő in Gastroenterologia 1982-ben, Munka Érdemrend ezüst fokozat 1984-ben, SZOTE 
Jancsó Miklós-emlékérem 1986-ban. 1991-töl emeritus professzor.

A Kar Tanácsa a kérelmeket 1999. június 1-i ülésén egyhangú szavazással elfogadta. Tisztelettel 
kérem az Egyetem Tanácsát, Rektor Urat a jubileumi diploma kérelmek elfogadására, majd 
kiadására.

prof. Mészáros Tamás 
orvoskari dékán

♦ H* H* 4*

Rektor Úr! Tisztelt Egyetemi Tanács !
Az 1998/99, tanévben a Gyógyszerésztudományi Karra 5 fő nyújtott be jubileumi diploma iránti 

kérelmet.
Gyémántdiploma adományozását kéri 60 évvel ezelőtt megszerzett oklevele alapján:

dr. Vetró Lajos

Aranydiploma adományozását kéri 50 éwel ezelőtt megszerzett oklevele alapján:
Gyárfás Győző 

Merfai Géza 
Vezér Olga 

Zatskó Izabella

A jubileumi diploma iránti kérelmeket elfogadásra az alábbiak szerinti terjesztem elő.

A kérelmezők fontosabb adatai a következők.
1. dr. Vetró Lajos 1939-ben szerzett gyógyszerészdiplomát a Horthy Miklós

Tudományegyetemen. Gyógyszerészdoktori oklevelet 1943-ban kapott, szakfelügyelői vizsgát tett 
1951-ben, majd 1974-ben a technológiai szakgyógyszerészi címet nyerte el. Megyei 
főgyógyszerészként dolgozott 1957-től 1974-ig, és 1975-tól nyugdíjazásáig a Csongrád Megyei 
Gyógyszertári Központ igazgatója volt.

2. Zatskó Izabella (Donkó Istvánné) Egyetemi tanulmányait 1948. július 3-án a Szegedi 
Tudományegyetem Orvostudományi Karán gyógyszerészhallgatóként fejezte be. 1949-ben Borsod 
megyében kezdett dolgozni mert beosztott gyógyszerész, 1951-ben Szegeden megkapta az igazolást a 
„Teljes jogú okleveles gyógyszerész” cím viseléséhez. Később megszerezte a szakgyógyszerészi 
minősítést és 1981-ben ment nyugdíjba az Ózd-Bolyokon lévő gyógyszertárból, ahol 1987-ig 
nyugdíjasként dolgozott tovább.

3. Vezér Olga (dr. Süveges Emöné) 1949-ben a szegedi tudományegyetemen szerzett 
gyógyszerészi diplomát. Budapesten kezdett el dolgozni, majd saját kérésére Szegedre helyezték. 
1950 júniusában a Dugonics téri gyógyszertár vezetőjévé nevezték ki, ahol ebben a beosztáskor 
nyugdíjazásáig dolgozott, E mellett másodállásban az újszegedi Gyermekkórház főgyógyszerésze volt 
1975-tól 1998-ig.

4. Gyárfás Győző 1948-ban a szegedi Tudomátryegyetemen gyógyszerészhallgatóként kapott 
diplomát. 1950-ben Miskolcon kezdett el dolgozni mint beosztott gyógyszerész. 1953-ban a Heves 
Megyei Gyógyszertári Központhoz került és 1958-tól a hatvani gyógyszertár vezetőjévé nevezték ki 
1984 végéig, ekkor ment nyugdíjba. Nyugdíjazása után még hat évet töltött a szakmában. 1980-ban 
kapott szakgyógyszerészi minősítést, gyógyszerellátási és gyógyszerügyi szervezésből. 1981-ben 
Kiváló dolgozói címmel jutalmazták.

5. Mervai Géza 1949. július 16-án szerzett diplomát a szegedi Tudományegyetemen. 
Kisújszálláson dolgozta le kötelező egy év gyakorlatát, hogy teljes jogú gyógyszerész lehessen. A 
gyakorlat letelte után gyógyszertárukat államosították, rövid időre „felelős vezetőnek” nevezték ki. 
Egy rendelet miatt két hét után másik patikába küldték, ahol négy és fél évet volt. 1957-ben
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Kunhegyesen telepedett le. 19 évet dolgozott ott, majd 1976-ban Egerbe költözött. Heves megyében 
helyettesítő gyógyszerész 1981-ig. Ekkor nevezték ki a káli gyógyszertárba felelős vezetőnek. Innen 
ment nyugdíjba 1986-ban, de nyugdíj mellet is dolgozott évente 6— 8 hónapot a gyógyszertári 
központok megszűnéséig.

Kérem az Egyetemi Tanácsot, hogy a jubileumi oklevelekre történő előterjesztésemet elfogadni 
szíveskedjék.

dr. Erős István 
dékán

5(C > jí í)c s}c jjc

, Nyílt levél
A Semmelweis és Szent-Györgyi Albert Orvostudományi Egyetemek Gyógyszerésztudományai 

Karainak, valamint a Kossuth Lajos Tudományegyetem és a DOTE közös Gyógyszerésztudományi 
Szakának vezetői megdöbbenéssel értesültünk arról, hogy a hallgatói normafivánk az idei 902 e Ft/fő 
helyett 2000-től 520 e Ft/fő-re változik. A változás igen hátrányosan érinti a gyógyszerészképzést. 
Tudjuk azt, hogy minden felsőoktatási intézmény tiltakozik, ha a normatív támogatását csökkentik, 
hiszen ezzel takarékosabb, visszafogottabb gazdálkodásra kényszerül. A jelen elaborátum nem 
pusztán tiltakozás. Úgy látjuk, hogy ez a tervezet szakmailag megalapozatlan, a javaslat kidolgozói 
nem ismerik a gyógyszerészképzés órakeretét, a képzés szerkezetét, ezen belül a kémiai és orvos
biológiai alapozó tárgyak arányát és a szakmai tárgyak költségeit. Ezen túlmenően úgy gondoljuk, 
hogy a tervezetnek olyan káros kihatásai, következményei is lesznek, amikkel az előkészítők nem 
számoltak. Ezeket szeretnénk az alábbiakban részletezni.

I. A g}:óg\ szerészképzés óraszámai

A képzés teljes időtartama 5 év (10 szemeszter), melyből 9 szemeszter egyetemi képzés és 1 
szemeszter a záróvizsgát megelőző gyógyszertári, intézeti gyógyszertári és gyógyszergyári gyakorlat. 
A felsőoktatás sok vezetője úgy véli, hogy a gyógyszerészképzés csak kevéssé tér el a 
vegyészképzéstől, tehát a költségek is nagyjából azonosnak tekinthetők. Ezt kívánjuk az alábbiakban 
megcáfolni és a reális képet bemutatni.

A képzés teljes (kontakt) óraszáma*: 5320 óra
elméleti előadások (kötelező): 1575 óra
elméleti előadások (szabadon választható): 150 óra
laboratóriumi gyakorlatok (kötelező): 2535 óra
nyári gyógyszertári gyakorlat: 420 óra
záróvizsga előtti gyakorlat: 640 óra
Ezzel szemben a vegyészképzés óraszámai a következők:
A képzés teljes óraszáma**: 3808 óra
elméleti előadás: 630 óra
gyakorlat 1162 óra
szabadon választható tárgy: 560 óra
kötelező kiegészítő kurzus 1120 óra
általános műveltségi és értelmiségképző tárgy: 140 óra
szeminárium: 196 óra

Ezek az adatok világosan mutatják, hogy a gyógyszerészképzés összóraszáma lényegesen nagyobb, 
mint a vegyészképzésé, ezért a csökkentett normatívából a jelenlegi képzés nem finanszírozható.

* a SZOTE GYTK adatai, a SOTE GYTK óraszámai ezzel nagyságrendileg megegyeznek 
** JATE TTK adatai
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2. A gy-óg\>szerészképzés szerkezete és sajátosságai

A gyógyszerészképzés három szerkezeti elemből, természettudományos, főként kémiai 
alapképzésből, orvos-biológiai alapképzésből és szakmai képzésből áll. A kémiai alapképzés a teljes 
képzésnek mindössze 28%-a, az orvos-biológiai alapképzés 27%-ot, a szaktárgyak 45%-ot tesznek ki.

Csupán a kémiai alapképzés (általános kémia, analitikai kémia, fizikai kémia, szervetlen és szerves 
kémia, kolloidkémia) tekinthető a vegyészképzéssel azonos költségű elemnek. Az orvos-biológiai 
alapozó tárgyak (biológia, anatómia, élettan, kórélettan, mikrobiológia, biokémia, népegészségtan, 
klinikai alapismeretek) oktatása az általános orvostudományi karok intézeteiben, az orvosképzéssel 
teljesen analóg tematika szerint, — tehát azonos költségekkel — folyik. Ez a második érvünk ahhoz, 
hogy a gyógyszerészképzést nem lehet a vegyészképzéssel azonos költségszinten megvalósítani.

Minden egyetemi képzés költségigényes része a gyakorlat, a laboratóriumi munka feltételeinek 
biztosítása. A gyógyszerészképzésben a gyakorlat aránya 59,5%-ot tesz ki, míg ez az arány a 
vegyészképzésben csupán 43,9%.

Képzésünk harmadik eleme a szakmai tárgyak — gyógyszerkémia, gyógyszeranalitika, 
gyógynövény- és drogismeret, gyógyszertechnológia, gyógyszerhatástan és toxikológia, biofarmácia, 
klinikai gyógyszerészet— oktatása. Itt le kell szögeznünk, hogy a szakmai képzés költségigénye 
rendkívül nagy! A hallgatók a gyógyszerkémiai, gyógyszeranalitikai és gyógyszertechnológiai 
gyakorlatokon csak gyógyszerkönyvi minőségű anyagokat használhatnak, ezek ára pedig igen magas 
és ezek nem helyettesíthetők ugyanolyan összetételű technikai minőségű anyagokkal. A steril és 
aszeptikus munka követelményeinek biztosítása, a gyakorlatokon használt műszer és géppark javítása, 
fejlesztése komoly összeget igényel. Az oktatáshoz használt kísérleti állatok biztosítása is jelentékeny 
összeget emészt fel. Ahhoz, hogy gyógyszerészképzésünk harmonizáljon az Európai Unió elvárásával 
és gyakorlatával, a felsoroltakat maradék nélkül biztosítani kell.

3. A Karok eddigi fejlesztési eredményei és tudományos teljesítménye

A Gyógyszerésztudományi Karok az elmúlt időszakban nagy beruházásokat végeztek az oktatás 
fejlesztése, az európai akkreditáció zavartalansága érdekében. Nyertes FEFA és MKM 
programfinanszírozási pályázataink segítségével sok új műszert szereztünk be, számítógépes kabinetet 
hoztunk létre, könyvtári állományunkat fejlesztettük. Mindezek fenntartása a jövőben — jelentékeny 
költségkihatással jár.

Kutatási eredményeink Európa szerte ismertek és elismertek. A budapesti karon doktori iskola, a 
szegedi karon három akkreditált PhD program van. Diákköri munkánk kiemelkedő. Nemzetközi 
kapcsolataink kiterjedtek és további bővítést tervezünk. Ezt az igényes munkát is igen hátrányosan 
érintené a normatív támogatás jelentékeny csökkenése.

4. Az Universitas eszméjének sérülése és a képzés színvonalának csökkenése

Mivel a gyógyszerészet interdiszciplináris és komplex ismeretanyag, a gyógyszerészképzés mindig 
is, de különösen a szakegyetemek létrejötte óta három kar — a gyógyszerésztudományi, a 
természettudományi és az általános orvostudományi karok — együttműködése eredményeként 
valósult meg. Tehát a gyógyszerészképzésben eddig is sikeres volt és eredményesen működött a 
felsőoktatási intézmények integrációja. Amennyiben normatívánk nagymértékű (43%-os) 
csökkenésének tényét kompenzálnunk kell — megjegyezzük, a magyar felsőoktatás történetében példa 
nélkül áll, hogy egy szak a normatívájának csaknem felét egyik évről a másikra elveszítse — 
legelőször is a másik karok átoktatásáról kell lemondanunk és lehetőleg minden tárgyat a karon kell 
oktatnunk. Csak ezen az úton tudunk takarékoskodni. Ezzel jelentékenyen sérül az universitas eszméje 
és a karok közötti eddigi jó és kollegiális oktatási együttműködés.

Az is tény, hogy a karok nincsenek felkészülve azon tárgyak oktatására, amelyeket eddig az 
általános orvostudományi kar és a természettudományi kar oktatott. Tehát óhatatlanul csökken 
oktatásunk színvonala. Nem kis büszkeséggel mondhatjuk, hogy jelenleg képzésünk mindenben 
megfelel az Európai Unió elvárásainak, de az is biztos, hogy a normatíva csökkenése után nem fog 
megfelelni. Ez pedig nemcsak a szakma, de az egész magyar felsőoktatás szégyene lesz.
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5. A gyógyszerészek társadalmi szerepe és a végzett hallgatók elhelyezkedési lehetőségei

A gyógyszertárak privatizációjával a gyógyszerészek társadalmi szerepe felértékelődött. Az 
újonnan létesített gyógyszertárak munkaerő igényei viszonylag nagyok, valamint a külföldi és hazai 
gyárak orvoslátogatói hálózatainak megszervezésével megnőtt a pályakezdő gyógyszerészek iránti 
kereslet. Jelenleg minden pályakezdő több állás közül válogathat. így elmondhatjuk, hogy a karok 
ellentétben több más felsőoktatási intézménnyel — nem képeznek munkanélkülieket! Ezért is 
érthetetlen számunkra, hogy miért annak a szaknak a normatíváját redukáljak, ahol minden végzett 
szakember azonnal dolgozni kezd azon a területen, amire kiképezték, tehát a képzésre fordított pénz 
azonnal visszatérül a diplomások társadalmi cselekvésében. Miért nem azokon a szakokon történik 
ésszerű takarékosság, ahol nincs a szakemberek iránt társadalmi kereslet, és a képzésre fordított 
összeg soha nem hasznosul?

6. A Karok dolgozóinak jövőképe

Utoljára hagytuk azt a szomorú és nehezen feldolgozható tényt, hogy a normatíva 43%-os 
csökkenése azt is jelenti, hogy a karok dolgozóinak közel fele utcára kerül. Budapesten és Szegeden 
az intézetek oktatóinak legalább fele magasan kvalifikált, tudományos minősítéssel (akadémiai doktor, 
kandidátus, PhD fokozat) rendelkezik, a másik fele viszonylag fiatal, akik a tudományos fokozatot a 
közeljövőben szerzik meg. Valószínű, hogy a létszámleépítésnek áldozatul esett kollégáink könnyen 
találnak maguknak jól dotált munkahelyeket, hiszen az előbbiekben kifejtettük, hogy gyógyszerészek 
iránt nagy kereslet van. Viszont távozásukkal elvész jelentékeny oktatási és kutatási tapasztalat, 
komoly mértékben csökken a karokon folyó kutató munka, elveszítjük kedvező nemzetközi 
megítélésünket. Ezek a tények nehezen egyeztethetők össze kormányunk értelmiségi politikájával.

A normatíva ilyen mértékű csökkentése büntetésnek tekinthető a gyógyszerészképzés 
intézményeivel és közvetve a gyógyszerész társadalommal szemben. Megmagyarázhatatlan számunkra, 
hogy egy kifogástalanul működő szakmai kollektíva eddig is szerény dotálásának rovására kívánják 
megoldani más, még rosszabbul ellátott szakterületek kedvezőbb helyzetbe hozását. Európai 
csatlakozási törekvéseink felzárkóztatási és nem leépítési lépések megtételét tennék szükségessé.

E kérdésben a legilletékesebbek, a gyógyszerésztudományi karok képviselői eddig csak pletyka 
szinten értesültek az elképzelés tényéről és indokairól. Alapkövetelmény lenne, hogy a módosítást 
velünk megvitassák és érveinket ütköztethessük. Meggyőződésünk, hogy kormányunk értelmiségi 
politikájával e gyakorlat áll összhangban.

A fentiek alapján kérjük a normatíva tervezet újra-gondolását és a gyógyszerészképzés eddigi 
normatívájának változatlanul hagyását.

Budapest— Szeged— Debrecen, 1999. április

dr. Vincze Zoltán
dékán

Budapest

dr. Erős Istv án
dékán
Szeged

dr. Mezey Géza
szakvezető
Debrecen
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Dékáni beszéd a gyógyszerészavató rendkívüli egyetemi tanácsülésen

(1999. június 12.)

Magnifiée Domine Rcctor, Tisztelt Egyetemi Tanács, Hölgyeim és Uraim!
Tisztelettel és szeretettel köszöntőm a mai rendkívüli Egyetemi Tanácsülésen megjelent 

professzorokat, oktatótársaimat, kedves vendégeinket és megkülönböztetett örömmel üdvözlöm 
kedves ifjú kollégáimat, a frissen felavatott és esküt tett gyógyszerészeket. A gyógyszerészavató 
ünnepi és rendkívüli ülésen Rektor úr és az Egyetemi Tanács 73 magyar és 14 angol képzésben 
oklevelet szerzett hallgatót avatott ma ünnepélyes kézfogással gyógyszerésszé.

Ahogy végigtekintek az örömüket nem titkoló leányok és ifjak kedves arcán, egy múlt században 
élt, már-már elfelejtett magyar költő, Ábrányi Emil sorai jutnak eszembe. Ábrányi a felsőfokú 
tanulmányaikat befejezett fiatalembereket ifjú sasokhoz hasonlította, akikre a meredek bércek, a
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végtelen levegőég. és ismeretlen távolok meghódítása vár. Merész szárnyalást, töretlen ívű repülést 
kíván nekik és arra intette őket, hogy soha ne érjen porba a szárnyuk. Tudom, hogy a leányok joggal 
megsértődhetnek azon. hogy egy ragadozó madárhoz hasonlítom őket, de az az útravaló, amit Ábrányi 
ajánl nekik. — a tiszta és hajlíthatatlan jellem, a nemes érzelmek és a szegények, szenvedők, elesettek 
iránti segítökészség — ma is vállalható.

Az avatás megható és felemelő perceiben bizonyára lepergett Önök előtt egy film, az elmúlt öt év 
fontosabb eseményeinek néhány képsora. Életük egy döntően fontos periódusa volt az elmúlt öt év. 
Milyen is volt? Egy nagy és izgalmas szellemi kaland — mondja az elegáns, nagyvonalú hallgató. 
Kemény, megfeszített munka volt, — mondja a precíz hallgató. Bizony, nem kis anyagi áldozat volt, 
alaposan ki kellett nyitni a család pénztárcáját, hogy az egyetem költségeit kifizethessük —  mondja a 
szülő és mindenkinek igaza van.

Valóban nagy szellemi kaland, intellektuális kihívás volt az elmúlt öt év, hiszen három különböző 
tudományos közegben mártóztak meg : a kémia alapozó tárgyak, az orvos-biológiai tárgyak és a 
szakmai tárgyak közegében. Sokoldalú és átfogó ismereteket kaptak a gyógyszermolekulák kémiai 
aspektusairól, a hatás megértéséhez szükséges anatómiai, élettani, patológiai és mikrobiológiai 
jelenségekről és feltárult Önök előtt a gyógyszergyártás, a gyógyszervizsgálat és a gyógyszerhatás 
titkainak kapuja a szaktárgyak előadásain és gyakorlatain. Sokoldalú és korszerű szakmai tudást 
kaptak, a szakma eredményes műveléséhez szükséges képességeket, készségeket és 
magatartásformákat sajátították el.

Mindez egyúttal megfeszített kemény munka is volt. alig volt szemeszter, ahol nem ment a 
kötelező előadások és gyakorlatok száma a heti 30 óra fölé. A fizikai állóképességet (is) igénybe 
vették a 6 órás gyógyszerészi kémiai vagy az 5 órás gyógyszertechnológiai gyakorlatok, az idegeket 
pedig az egymás sarkát taposó beszámolók és a gyakran 3— 1 szigorlatból és több kollokviumból álló 
vizsgaidőszakok telték próbára. A hallgatóság döntő többsége sikerrel abszolválta ezt a komoly 
szellemi és testi igénybevételt, az Alma Mater pedig joggal büszke most a szorgalmas és kiváló 
tanítványaira.

Sikerrel vették az utolsó nagy akadályt, a megszigorított követelményrcndszerü záróvizsgát is. 
Önök \oltak az elsők, akik a Záróvizsga Bizottság javaslata és az Egyetemi Tanács határozata alapján 
olyan rendszerben vizsgáztak, amelyben mind a gyakorlati, mind az elméleti záróvizsgán szerzett 
elégtelen minősítés buktatónak számított. A magyar hallgatók záróvizsga átlaga 4,12, az angol 
hallgatók átlaga 3.57 lett. ami komoly és elismerésre méltó szakmai teljesítmény és jól korrelál a 
hallgatóság tényleges szakmai tudásával. Meg kell említenem, hogy mindössze 3 hallgatót kellett a 
záróvizsga megismétlésére utasítani.

Az élet sorsfordító perceiben a tanítványokat a tanárok ellátják okos és megszívlelendő tanácsok 
hosszú sorával, az intelmek bőséges tárházával. Én szakítani akarok ezzel — az egyébként tiszteletre 
méltó — pedagógiai gyakorlattal, és mindössze egy tényt szeretnék búcsúzóul az emlékezetükbe 
vésni. Eddigi életem során úgy találtam, hogy az optimizmus a legjobb ellenszere a kudarcoknak és a 
csalódásoknak, a lelkesedés és a hit megsokszorozza az ember szellemi kapacitását és teherbíró 
képességét. Századunk nagy humanistájának, Albert Schweitzernek felemelő gondolatát szeretném 
ajándékul adni. így ír Albert Schweitzer a fiatalság lelkesedése és a konfliktus-helyzetek közötti 
bonyolult viszonyról: ,,Fiatalkori lelkesedésünket mindvégig meg kell őriznünk. Az érett je lző  mindig 
ellenszenves nekem, ha emberre alkalmazzák. Mindig az elszegényedés, a megalkuvás, az elfásulás 
disszonáns érzéseit sejtem mögötte. Antit általában érettségnek nevezünk, az legtöbbször valami 
rezignált fájdalom. Lemondás valamiről, amiben ijjúkonmkban hittünk. Hittünk az igazságban, 
mostmár nem hiszünk. Bíztunk az emberekben, de már nem bízunk, reménykedünk a jóban, mostmár 
nem remélünk, harcoltunk az igazságért, de mostmár nem küzdünk érte. Az érett ember az élet 
viharaiban mindig könnyített a bárkáján. Én — írja Schweitzer — mindig igyekeztem megőrizni 
ijjúkori lelkesiiltségemet. S a mi korunkban, amikor az erőszak oly hatalmasan uralkodik, mint talán 
sohasem, maradt hitem abban, hogy az igazság, a szeretet és a béke erősebb, mint az erőszak. Es ha 
sokan hisznek ebben, diadalmaskodni is fog az erőszakon. ”

Tisztelt ünnepi Egyetemi Tanácsülés! Egy régi költő szavaival kezdtem ezt a kis eszmefuttatást, 
úgy illik, hogy egy mai költő üzenetével fejezzem be. Egyik legkedvesebb költőm, Nagy László szép 
és tartalmas kívánságai mellé teszem le az én jókívánságaimat:



X. évfolyam 6—7. szám

Adjon az Isten 
szerencsét, 
szerelmet, forró 
kemencét, 
üres vékámba 
gabonáit, 
árva kezembe 
parolát,
lámpámba lángot,
ne kelljen
korán az ágyra
hevernem, kérdésre választ
ő küldjön,
hogy hitem széjjel
ne dűljön,
adjon az Isten
fényeket
temetők helyett
életet -
nekem a kérés
nagy: szégyen, adjon iig}-is, ha 
nem kérem.

Tartalmas és szép életet, kudarcok nélküli, töretlen pályafutást kívánok Önöknek.

prof. dr. Erős István

sj; >■: ;|c ;jí ;fc

Stressz az egészségügyben:
fókuszban a nővéri hivatás

A stressz Selye János eredményei óta a tudományos kutatás kiemelt témája, amellyel az 
orvostudomány számos szakterülete mellett a pszichológia és a szociológia is foglalkozik. Azon túl, 
hogy igazi multi- és interdiszciplináris kihívás a kutatók számára, valóságos probléma a 
mindennapokban. Mivel a tudományos kutatások végső célja — közvetlenül vagy közvetetten — az 
emberi életminőség javítása, ezért joggal merül fel a kérdés: kellő hatékonysággal alkalmazzuk-e a 
stresszkutatások eredményeit, felismerjük-e a stresszkeltő tényezőket, törekszünk-e a konfliktusok 
adaptív megoldásaira? A gyakorlati alkalmazhatóság nehézségeit az adja, hogy a stressz alapvetően 
egy pontosan definiált fiziológiai folyamat, ám amíg eljutunk a sejtszintü történésektől a humán 
szervezet komplexebb — biológiai-pszichikai-szociális — működéséhez, a stresszfolyamatok 
fokozatosan elveszítik objektivitásukat, a stresszre adott válaszreakciókban pedig már a szubjektív 
értékelés, a szociokulturális környezet által is befolyásolt egyéni mintázatok dominálnak.

Az OTKA által támogatott alapkutatásunk fókuszába Piczil Márta szociológus munkatársammal a 
nővéri hivatást állítottuk, hiszen a külföldi szakirodalom szerint egy olyan foglalkozási csoportról van 
szó, amely — az orvosokhoz és más egészségügyi dolgozókhoz hasonlóan — a munkahelyi 
stresszterheltség szempontjából mindig is veszélyeztetett volt. A kutatás egyik központi kérdését 
annak megállapítása képezte, hogy milyen indikátorok alkalmazhatók a stresszterheltség 
megállapítására, és ennek alapján kik a legveszélyeztetettebbek. Az elemzés másik fontos területe a 
nővérek társadalmi helyzetének, és az általa generált ún. szociális stressz szerepének vizsgálata volt. 
A Csongrád megyei nővérek körében végzett kérdőíves vizsgálatok matematikai-statisztikai 
feldolgozása mellett interjúk biztosították a nővérek munkahelyi közérzetének, problémáinak mélyebb 
megértését.

Az eredmények alapján megállapíthatjuk, hogy bizonyos pszichoszomatikus tünetek (pl. 
alvászavarok, fejfájás, krónikus fáradtságérzés és szapora szívdobogás), a rendszeres 
alkoholfogyasztás, trankvillánsok és altatók szedése, valamint az erős dohányzás alkalmas indikátorai
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a nővérek fokozott stresszterheltségének. Különösen veszélyeztetettek a szakképzetlenek, az 51—60 
évesek, ill. a három műszakban dolgozók. Meglepő, bár a külföldi szakirodalomban is leírt jelenség, 
hogy a fokozott fizikai és pszichikai veszélyeknek kitett munkahelyeken nem a munkajellegéből 
fakadó stressz jelenti a legnagyobb problémát, hanem a nem megfelelő formális és informális 
kapcsolatrendszer.

A munkahelyeken az egyik legfontosabb stresszforrás a személyközi kapcsolatokból eredő 
konfliktusok köre. A stresszmenedzsment hatékony módszereit azonban a profit-orientált cégek 
világától eltérően a közszférában még nem alkalmazzák. így legtöbbször csak informális szinten 
beszélik meg a problémákat, sokan hazaviszik a gondokat, és vannak, akik azt a megoldást választják, 
hogy nem vesznek tudomást a feszültségről. Sajnálatos módon szerepel a feszültségoldás módozatai 
között a dohányzás vagy az altatók—nyugtatok szedése is. Ahol viszont a személyközi kapcsolatokból 
álló szupportiv rendszer megfelelő, ott a nővérek lényegesen könnyebben tudják a stresszt 
feldolgozni, így annak (egészségre is) káros hatásai kevésbé nyilvánulnak meg. Pszichológus jelenléte 
vagy esetmegbeszélő csoportok szervezése — bár első pillanatra jó megoldásnak látszik — a 
munkahelyek jelenlegi szervezeti kultúrájától meglehetősen idegen.

Az ápolónők társadalmi rétegbeli helyzetüket igen kedvezőtlennek, társadalmi presztízsüket pedig 
alacsonynak ítélték meg, igen gyakori körükben a szegénytudat nyílt vállalása is. A még tanuló 
nővérek, valamint a 25 év alatti, szüleiknél lakó ápolónők véleménye kedvezőbb képet sugall, 
amelyben szerepet játszik az, hogy még nem szakadtak ki a megszokott — és egy ben védő szociális 
hálóként is funkcionáló — családi környezetből, s emellett ők még kevésbé rendelkeznek negatív 
tapasztalatokkal, sokkal idealisztikusabb az elképzelésük választott hivatásukkal kapcsolatban, mint a 
már sok éve, évtizede dolgozóké. A megözvegyült ápolónők mellett az elváltak vannak kiemelten 
rossz társadalmi helyzetben, szegénytudatuk igen nagy arányú, hiszen az újrakezdést gyakran a 
legrosszabb anyagi körülmények között kell vállalniuk. Az ápolónők több, mint egyharmada nem 
rendelkezik saját lakással, az albérletben és a nővérszállókon élők tartják magukat a legnagyobb 
mértékben szegénynek. Külön ki kell emelni a diplomás nővérek sajátos helyzetét, akik körében — 
annak ellenére, hogy felsőfokú végzettséggel rendelkeznek — meglepően gyakori a szegénytudat 
vállalása: úgy érzik, iskolázottságuk mértékéhez képest társadalmi helyzetük rendkívül kedvezőtlen.

Átalakulóban van az orvosi és a nővéri szakma, valamint a betegszerep is, s ez a külföldi kutatók 
szerint a nővéri hivatás sajátos autonómiájához vezet el. Tartós eredmény azonban csak akkor várható, 
ha a változások a gazdasági területek mellett érintik az egészségügyi intézmények szervezeti kultúráját 
is.

Pikó Bettina, Ph.D.
orvos-szociológus-menedzser 

SZOTE Magatartástudományi Csoport

, i ,  ^  ^  ^  ^  ^m  ^  ^  ^  ^  ^

Június 29-én ülést tartott az Egyetemi Tanács

Napirendi pontok

1. Javaslat az Informatikai rendszer működési szabályzatára 
Előadó: dr. Perjési József, mb. gazdasági főigazgató
2. Javaslat a Munkavédelmi Szabályzat elfogadására 
Előadó: dr. Perjési József, mb. gazdasági főigazgató 
prof.dr. Erős István a Munkavédelmi Bizottság elnöke

3. Tájékoztató az egyetemi integráció aktuális kérdéseiről 
Előadó: dr. Dobozy Attila, rektor
4. A Szísebészeti Osztály vezetői pályázatának elbírálása
Előadó: dr. Papp Gyula tudományos rekorhelyettes, a Bíráló Bizottság elnöke
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5. Javaslat a Démonstrátori Szabályzat módosítására 
Előadó: dr. Mészáros Tamás, ÁOK dékán
dr. Erős István GyTK dékán
6. Javaslat a Kollektív Szerződés módosítására,
Előadó: dr. Dobozy Attila, rektor

7. Javaslat az ÁOK felvételi előkészítő évfolyam Szervezeti és Működési Szabályzatának 
módosítására
8. Bejelentések
Előadó: dr. Dobozy Attila, rektor

Feljegyzés az Egyetemi Tanács június 29-i üléséről

1. napirendi pontként az informatikai rendszer működési szabályzatáról mondtak véleményt az 
Egyetemi Tanács tagjai, köztük prof. dr. Tliurzó László, aki kétségét hangoztatta az informatikai 
rendszer tervezett működésének hasznosságát illetően, mondván, hogy ha a merőben anyagi 
ellenszolgáltatásra épülő metodika működik is, az elvvel szemben erős fenntartásai vannak. Mások is 
mondtak kritikát a lényegében vállalkozásba adott informatikai rendszerről, de az ET abban maradt, 
hogy most elindítják ezt a szisztémát és később visszatérnek az értékelésére.

A 2. napirendi pontban szereplő munkavédelmi szabályzatot némi korrekcióval az ET 25 igen és 1 
nem szavazattal elfogadta.

3. napirendi pontként a Rektor tájékoztatta az Egyetemi Tanácsot az integráció helyzetéről. 
Elmondta, hogy rövidesen kiírásra kerül az egységes Szegedi Egyetem rektori és gazdasági 
főigazgatói posztjára a pályázat, amely státuszok személyi betöltéséről várhatóan októberben születik 
döntés. Ezeknek a posztoknak az odaítéléséről még az Ideiglenes Intézményi Tanács fog határozni. A 
Rektor szerencsésnek tartaná, ha az egységes Szegedi Egyetem vezető grémiumában az egyes karok 
oktatóik létszáma arányában képviseltetnék magukat, így pl. az ÁOK jelenleg mintegy 800 fős oktatói 
karral végzi munkáját. Sok még a megtárgyalásra váró kérdés, így pl. az is, hogy vajon a majdani 
Medicin Centrum mennyiben folytathat önálló gazdálkodást és milyen területen. Szerencsés lenne az 
OEP gyógyításfinanszírozását élesen és határozottan eékülöníteni minden más, akár az oktatással 
kapcsolatos kiadásoktól is. Ugyanakkor esetenként rendkívül nehéz elválasztani, hogy egy műszer 
alkalmazása gyógyító jel legü vagy éppen oktatási funkciót tölt be.

4. napirendi pontként az Egyetemi Tanács tagjai titkos szavazással döntöttek a Szívsebészeti 
Osztály vezetői pályázatának elbíráslásáról. A pályázatokat véleményező bizottság elnöke, prof. dr. 
Papp Gyula rektorhelyettes, akadémikus elmondta: két pályázat érkezett dr. Bogács Gábor (POTE) és 
dr. Szécsi János (SZOTE) részéről. A bizottság dr. Bogács Gábort alkalmasnak találta az 
osztályvezetői főorvosi tiszt betöltésére, dr. Szécsi János egy pontban nem felelt meg a pályázati 
kiírás feltételeinek, így jelentkezésével nem foglalkoztak.

Bejelentették, hogy az ÁOK Tanácsa 22 igen, 0 nem és 2 tartózkodással dr. Bogács Gábor jelölését 
támogatta. A Tanári Testület 61 jelenlevőből 59 fő dr. Bogács Gábor jelölése mellett szavazott. Az 
Egyetemi Tanács titkos szavazással, egyhangúlag (27 igen) dr. Bogács Gábor klinikai 
osztályvezető főorvosi kinevezése mellett voksolt. A Rektor a döntést tudomásul vette és július 
1-jei hatállyal az osztály élére kinevezte a sikeres pályázót.

5. A demonstrátori szabályzat módosítását az Egyetemi Tanács egyhangúlag elfogadta.
6. A Kollektív Szerződés módosítását a Rektor és a Szakszervezeti Bizottság titkárának közös 

javaslatára az Egyetemi Tanács egyhangúlag elfogadta.
7. Az Egyetemi Tanács egyhangúlag támogatta az ÁOK felvételi előkészítő évfolyama Szervezeti 

és Működési Szabályzatának módosítását. (Erre részletesebben is visszatérünk nyárvégi számunkban.)
8. Egy ellenszavazat ellenében 26 igennel szavazott az Egyetemi Tanács a Statútum módosításáról 

is (a részletes előterjesztést várhatóan nyárvégi számunkban ismertetjük).
Az Egyetemi Tanács a Gyermek- és Ifjúságpszichiátriai Osztály vezetésével ismét megbízta az év 

végéig dr. Vetró Ágnes tanárnőt, egyben felkérte az ÁOK Tanácsát, hogy alkalmas időben tárgyalja 
meg az Osztály önállósodásának témáját és véglegesítse a vezetői megbízást. A tárgyban az ET 27 
igen és 1 nem szavazattal döntött dr. Vetró Ágnes docens kinevezéséről.
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Javaslat
a SZOTE Demonstrátori Szabályzata módosítására 

VII. fejezet
A demonstrátor tevékenységének elismerése

23. A demonstrátor feladatainak ellátásáért ösztöndíjban részesül.
24. A demonstrátor ösztöndíjat havonként, az előírt feladatok elvégzésének intézet általi igazolását 

követően, a következő hónapra esedékes pénzbeli támogatással egyidejűleg kell a hallgató részére 
kifizetni. A demonstrátorok díjazásuktól függetlenül tanulmányi- és egyéb ösztöndijr is jogosultak.

Indoklás: A módosításra a demonstrátori tevékenység elimerésének ösztöndíj formára történő 
alakítása miatt van szükség.

prof. dr. Erős István Prof  dr. Mészáros Tamás
GYTK dékán ÁOK dékán

Az Egyetemi Tanács (25 igen) egyhangúlag elfogadta.

:Jc s|c jf: jjs ^  :jc

* SZOTE HÍREK * SZOTE HÍREK * SZOTE HÍREK *
— prof. dr. Telegdy Gyula akadémikust a Magyar Tudományos Akadémia Orvosi Tudományok 

Osztálya 1999. június 9-i ülésén elnökéül választotta.
*  *  *

— prof. dr. Dobozy Attila tanszékvezető egyetemi tanárt, akadémikust a Magyar Allergológiai és 
Klinikai Immunológiai Társaság elnökéül választotta.

*  *  *

— prof. dr. Dobozy Attila rektort, akadémikust a Magyar Rektori Konferencia a Felsőoktatási és 
Tudományos Tanács tagjává választotta.

í  í  í

— A Tanári Testület soros elnökévé választotta prof. dr. Lonovics Jánost, az I. Belgyógyászati 
Klinika igazgatóját.

*  *  *

— Göncz Árpád köztársasági elnök új professzorokat nevezett ki Egyetemünkre dr. Mándy 
Yvette (Mirobiológiai Int.), dr. Pál Attila (Szülészeti és Nőgyógyászati KI.), dr. Varró András 
(Farmakológiai és Farmakoterápiai Int.), és dr. Végh Ágnes (Farmakológiai és Farmakoterápiai Int.) 
személyében.

*  *

— Országos Tudományos Diákköri Tanács intézményéből Sztriha László hallgatót a XXIV. 
OTDK alkalmából — Pro Scientia Aranyéremben részesítette.

*  *  *

— Szabóné dr. Révész Piroska egyetemi docens (Gyógyszertechnológiai Int.) a Német 
Tudományos Akadémia 2 hónapos kutatói ösztöndíját nyerte el a „Kristályosodási eljárás és a 
gyógyszerforma kialakítása közötti kapcsolat tanulmányozása” témában. Fogadó intézet: Martin- 
Luther Universität Halle, Wittenberg, Institut für Thermische Verfahrenstechnik und 
Prozessgrundlagen, Merseburg.
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— dr. Sonkodi Sándor egyetemi tanár 1999. május 2—6. között a Nephrológiai 
Világkongresszuson vett részt Buenos Airesben. A Nemzetközi Nephrológiai Társaság Vezetősége 
ezen alkalommal a nephrológia nemzetközi méretű fejlesztése érdekében egy tanácsadó testületet 
alakított (Commision of Global Advencement of Nephrology, COMGAN) és Sonkodi professzort a 
Testület tagjává választották.

*  *  *

— A SZOTE Hallgatói Önkormányzat és a SZOTE Testnevelési Csoport az idén is megrendezte a 
HŐK KUPA pénzdíjas labdarúgó tornát. A hosszú évek hagyományainak megfelelően az oktatók első 
számú csapata diadalmaskodott veretlenül.

dr. Kincses László 
dr. Sonkodi Gábor 
dr. Sikovanyec János 
dr. Váradi Péter 
dr. Péter Endre 
dr. Gyulay Roland 
dr. Bohács Zsolt 
dr. Pető Zsolt 
dr. Pető Zoltán 
dr. Makai Attila

A II. helyen az ÁOK IV. évfolyamos csapata, III. helyen a SZOTE Főiskolai Kar csapata, IV. 
helyen az ÁOK V. évfolyamos csapata végzett.

Végelszámolási határozat

1. A SZOTE Egyetemi Tanács hozzájárul ahhoz, hogy a DAREK KHT jogutód nélkül — 
végelszámolással — megszűnjön. A végelszámolási eljárás kezdő időpontja 1999. július 1.

2. A SZOTE Egyetemi Tanács — a DAREK KHT Felügyelő Bizottságába — a végelszámolás 
befejezéséig — prof. dr. Csanády Miklóst jelöli.
:— Egyetért azzal, hogy a végelszámolás befejezéséig — a DAREK KHT jelenlegi könyvvizsgálóját, 
Szalontai Máriát a taggyűlés újraválassza.
— Egyetért azzal, hogy a Társaság, végelszámolójának dr. Hainpel Györgyöt a DAREK KHT 
jelenlegi ügyvezetőjét —jelölje ki a taggyűlés.

3. A SZOTE Egyetemi Tanács felhatalmazza az egyetem rektorát a szükséges tagi nyilatkozat 
megtételére.

A SZOTE Egyetemi Tanács (26 igen) egyhangúlag elfogadta.

vl* s l *  ^  «X» «1#^  m  m

Informatikai szolgáltatások
Az Egyetem informatikai rendszerének üzemeltetésében — különösen az orvos-informatikai és a 

gazdasági rendszerek esetében — mind gyakrabban fordult elő a rendszergazdák szakmájukhoz képest 
nem versenyképes jövedelme következtében, valamint az egymástól elkülönülten működő rendszerek 
egységes üzemeltetésének hiányában, hogy sem a külső sem a belső adatszolgáltatást megfelelő 
időben és tartalommal nem lehetett teljesíteni.

Az Egyetemi Tanács 1998 novemberi ülésén foglalkozott átfogóan utoljára az informatikai 
szolgáltatások helyzetével és a hozott határozatot az informatikai rendszer kialakításáról.
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A Csongrád megyében működő kórházak közös orvos-informatikai fejlesztésére építve — az 
érintettekkel előzetesen megegyezve — lehetőség nyílik arra, hogy az Egyetem résztulajdonát képező 
MEDNET KHT-val kössünk szerződést a rendszerüzemeltetés feladatainak ellátására. A KHT 
szakmájukban versenyképes jövedelmet biztosít alkalmazottainak, az Egyetem számára viszont nem 
merülnek fel azok a kiadások, amelyek az eddigiekben dologi költségként terhelték a költségvetést.

A KHT-val kötendő szerződés megítélés szerint hosszú távon egy zavartalan működés feltételét 
teremti meg. A szerződés azért is előnyös az Egyetem számára, mert a korábbi számítástechnikai 
kiadások a jobb szervezést biztosító megoldásokkal csökkennek.

dr. Perjési József 
mb. gazdasági főigazgató

A SZOTE Egyetemi Tanács 19 igen, 4 nem és 2 tartózkodás mellet a javaslatot elfogadta.

*  J)c jjc í|c 5(c

Jegyzőkönyv

az 1999. június 17-én megtartott SZOTE Habilitációs és Doktori Bizottságának üléséről:

A Bizottság titkos szavazás útján az alábbi jelöltek lefolytatott lefolytatott habilitációs eljárását 
fogadta el:
dr. Barzó Pál egyetemi tanársegéd, az orvostudomány kandidátusa 
SZOTE Idegsebészeti Klinika
dr. Jóri József egyetemi docens, az orvostudomány kandidátusa,
SZOTE Fül-Orr-Gégeklinika
dr. Kalapos Miklós Péter segédorvos, az orvostudomány kandidátusa,
Igazságügyi Megfigyelő és Elmegyógyító Intézet, Budapest

dr. Keller Éva egyetemi adjunktus, PhD.
SOTE Igazságügyi Orvostani Intézet, Bp.
dr. Knyihár Erzsébet tudományos tanácsadó, az orvostudomány doktora,
SZOTE Neurológiai Klinika
dr. Lászlóné dr. Kocsis Julianna főorvos, az orvostudomány doktora,
Városi Kórház, Kiskunhalas
dr. Kottái Mária Zsófia főorvos, az orvostudomány doktora,
Országos Kardiológiai Intézet, Bp.
Ifj. dr. Lázár György egyetemi adjunktus, az orvostudomány kandidátusa,
SZOTE Sebészeti Klinika
dr. Mészáros Gyula egyetemi adjunktus, az orvostudomány kandidátusa,
SZOTE Szülészeti és Nőgyógyászati Klinika
dr. Mojzes László egyetemi docens, az orvostudomány kandidátusa,
SZOTE Igazságügyi Orvostani Intézet
dr. Nagy Ferenc egyetemi docens, az orvostudomány kandidátusa 
SZOTE I.sz. Belgyógyászati Klinika — Orvosi Informatikai Intézet

dr. Németh Gábor egyetemi adjunktus, az orvostudomány kandidátusa 
SZOTE Szülészeti és Nőgyógyászati Klinika

dr. Tajti János egyetemi adjunktus, az orvostudomány kandidátusa 
SZOTE Neurológiai Klinika
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dr. Vályi-Nagy Tibor szakorvos, az orvostudomány kandidátusa 
Vanderbilt University Medical Center, Nashville, USA

dr. Végh Mihály egyetemi adjunktus, az orvostudomány kandidátusa 
SZOTE Szemészeti Klinika

dr. Vimláti László intézetvezető docens, az orvostudomány kandidátusa 
HIETE Aneszteziológiai és Intenzív Terápiás Intézet, Bp.

5j! 5)« H< ^

A SZOTE Népegészségtani Intézete által szemezett és a British Coímcil által támogatott továbbképző 
programok — elsősorban ápolók, védőnők, gyógytorrnászok és szociális munkások számára

(1999. április — 2000. december)

A SZOTE Népegészségtani Intézete 1999. tavaszán a Britisli Council felkérésére újabb projectet 
pályázott meg és nyert el Az ápolás menedzselése tárgykörben. Ez az újabb 55—60 órára tervezett 
regionális továbbképző program másfél éves időtartamú (1999. június —■ 2000. december) és összesen 
8 továbbképző konferenciát jelent az alábbi témakörében:

1. Az egészségügyi ellátó rendszer és az ápolás kapcsolata (1999. június 19.)
2. Együttműködés az ápolás és az azzal kapcsolatos tevékenységek terén a professzionális 
személyzet és a laikus gondozók között (1999.október 9.)
3. Közösségi ápolás (1999. november 27.)
4. Egészségmegőrzés, egészséggondozás (2000. március eleje)
5. Otthonápolás (2000. április vége)
6. Multidiszciplináris teamnek: kommunikációs az ápolás folyamatban 
(2000. június eleje)
8. Minőségbiztosítás az ápolásban (2000. november vége)

A regionális továbbképző konferenciák szintén angol szakértők közreműködésével lesznek 
megrendezvem a SZOTE-régió nemcsak alapellátásban, hanem a fekvőbetegellátásban dolgozó 
szakemberei — elsősorban ápolók, védőnők, gyógytornászok, szociális munkások, valamint 
háziorvosok, ¡11. a járó- és a felkvőbetegellátásban dolgozó orvosok, gyógyszerészek — számára.

A program angol koordinátora prof. dr. Gaye Heathcote, a Manchesteri Egyetem Egészségügyi 
Kuatási és Fejlesztési Intézetének igazgatója.

A program hazai koordinátora pedig dr. Pető Éva egyetemi docens, a SZOTE Népegészségtani 
Intézetének munkatársa.

Az új project első regionális továbbképző programja Az egészségügyi ellátó rendszer és az 
ápolás kapcsolata címmel 1999. június 19-én lett megtartva.

A konferencián az alábbi 15 előadás hangzott el:

1. Ápolás-menedzsment Nagy-Britanniában napjainkban (prof. dr. Gaye Heathcote, Manchesteri 
Egyetem)
2. Egészségügyi rendszer és működése hazánkban (prof.dr. Forgács Iván, SZOTE Népegészségtani 
Intézet)
3. Az egészségügyi rendszer és az ápolás kapcsolata: ápolás a XXI.sz. küszöbén (Sövényi 
Ferencné, országos főnővér, Ápolási Főosztály vezetője, Eü.Min.)
4. Az egészségügyi dolgozók helyzete a képzések, továbbképzések tükrében (Vízvári László, 
főigazgató, Egészségügyi Dolgozók Továbbképző Intézet)
5. Ápolási szakmai érdekképviseleti szervezet az egészségügyi ellátó rendszerben (Mucha Márkné, 
elnök. Magyar Ápolási Egyesület)
6. „JOG”-os kérdések az egészségügyben. Gondolatok az egészségügyi jogról (dr. Pogány 
Magdolna, főiskolai docens, SZOTE Főiskolai Kar)
7. Az otthonápolás és a praxis munkakapcsolata a gyakorlatban (dr. Kozma Anna, háziorvos, 
megyei szakfelügyelő főorvos, Domaszék)
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8. Egészségügyi főiskolai végzettségű szakemberek szerepe az alapellátási team-munkában 
(prof.dr. Boda Márta, főigazgató, SZOTE Főiskolai Kar)
9. Menedzsment stílusok az ápolásban (Papp Katalin, tanársegéd, DOTE Egészségügyi Főiskolai 
Kar, Nyíregyháza)
10. Az ápolás helye és szerepe a mai magyar egészségügyi ellátásban (Somogyi Józsefné, POTE 
Egészségügyi Főiskolai Kar, Szombathely)
11. Közösségi orvoslás és ápolás-oktatás Egészségügyi Főiskolai Karon (Seres Ferencné, diplomás 
házi betegápoló — dr. Garay Erzsébet, háziorvos, megyei szakfelügyelő főorvos — dr. Petróczky 
István, háziorvos, Gyula)
12. Finanszírozás és ellenőrzés az otthoni szakápolásban (Dénes Katalin, vezető ellenőrző 
szakápoló, Csongrád Megyei Egészségbiztosítási Pénztár)
13. Ápolásmenedzsment a fekvőbetegellátásban (Halmos Miklósné, ápolási igazgató, Békés 
Megyei Képviselőtestület Pándy Kálmán Kórháza, Gyula)
14. Az ápolás helyzete Csongrád megyében (dr. Mari Albertné, megyei főápolónő, ANTSZ, 
Szeged)
15. Ápolási szükségletek alakulása gondozott krónikus betegek körében (dr. Pető Éva, egyetemi 
docens. SZOTE Népegészségtani Int.)
Ez az új project azért jelentős, mert a továbbképzés programja elsősorban az ápolásra, az azzal 

összefüggő tevékenységekre összpontosít. Ez fontos, hiszen

— a főhangsúly a népesség egészségének megőrzésére és az alapellátás hatékonyságának 
emelésére tevődött át (alapellátás-orientáltság, preventív egészségpolitika, minőségileg 
megváltoztatott ápolás-gondozás, otthonápolás)
— fontos a közösségi igényekre reagáló közösségi ápolási szolgáltatások fejlesztése (az egyének, 
családok és közösségek bevonása az ellátásba)
— a másokkal való együttműködés fejlesztése az egészségügyi szektoron belül és kívül (koordinált 
cselekvés, team-munka, csapatmunka)

dr. Pető Éva
docens

^  ^  ^  4^ 4 *^  ^  ^

SZOTE HŐK pályázatok

A Szent-Györgyi Albert Orvostudományi Egyetem Hallgatói Önkormányzata az 1996. LXXX. számú 
Törvény a Felsőoktatásról, a SZOTE HŐK Alapszabályzata alapján pályázatot hirdet EHÖK elnöki 
pozíció betöltésére:

Feltételek:
Pályázatot benyújthat Egyetemünk minden beiratkozott hallgatója, a képzési formától függetlenül. 
Elbírálás során előnyt jelent: — Legalább 6 elvégzett félév 
— Jártasság szervezési, érdekképviseleti munkában

Pályázathoz csatolandó:
1. Önéletrajz
2. Eddigi szervezési, esetleg érdekképviseleti tevékenysége
3. Az 1999/2000-es tanévre vonatkozó elképzelések, tervek a tanulmányi szociális jellegű problémák 
megoldásáról
4. Elgondolások más hallgatói és nem hallgatói szervezetekkel való együttműködésről, valamint a 
SZOTE HŐK jövendő szerepéről a Szegedi Felsőoktatási Szövetség Hallgatói Önkormányzatában.
5. Gazdasági tervek az 1999/2000-es tanévre.
6. Részletes Sport-Kulturális naptár
7. Csatolt iskolalátogatási igazolás



X. évfolyam 6—7. szám

Pályázat beadási határideje: 1999. szeptember 10.
Leadás helye: SZOTE HŐK iroda Csabai Ferenc irodavezetőnek

A Szent-Gvörgyi Albeit Orvostudományi Egyetem Hallgatói Önkormányzata pályázatot hirdet EHT 
titkári pozíció betöltésére a SZOTE HŐK Alapszabályzatának 8. §-a és 25 §-a alapján.
Feltételek:
Pályázatot benyújthat Egyetemünk minden beiratkozott hallgatója, a képzési formától függetlenül, 
amennyiben a kiírt pályázati feltételeknek megfelel.
Pályázati feltételek:
— Legalább két teljesített félév
— Tapasztalatok szervezési munkában
Az EHT titkár feladatköre:
— Irányítja és felügyeli a Hallgatói Iroda működését, ellátja a titkári feladatokat
Pályázathoz csatolandó:
1. Szakmai önéletrajz
2. Elképzelések az 1999/2000-es tanévre
3. Csatolt iskolalátogatási igazolás

Pályázat beadási határideje: 1999. szeptember 10.
Leadás hehe: SZOTE HŐK iroda Csabai Ferenc irodavezetőnek

A Szcnt-Györgyi Albert Orvostudományi Egyetem Hallgatói Önkormányzata pályázatot hirdet 
Gazdasági Elnökhelyettesi pozíció betöltésére SZOTE HŐK Alapszabályzatának 8. §-a és 25 §-a 
alapján.

Feltételek:
Pályázatot benyújthat Egyetemünk minden beiratkozott hallgatója, a képzési formától függetlenül, 
amennyiben a kiírt pályázati feltételeknek megfelel.
Pál) ázati feltételek:
— Legalább négy teljesített félév
— Tapasztalatok szervezési és gazdasági munkában
A Gazdasági elnökhelyettes feladatköre:
— Az Önkormányzat pénzügyeinek nyomon követése, költségvetés készítés

alternatív pénzügyi keretek felkutatása, ehhez együttműködés más hallgatói és egy'éb 
szervezetekkel.

Pál) ázat hoz csatolandó:
1. Szakmai önéletrajz
2. Elképzelések az 1999/2000-es tanévre
3. Csatolt iskolalátogatási igazolás

Pályázat beadási határideje: 1999. szeptember 10.
Leadás helye: SZOT E HŐK iroda Csabai Ferenc irodavezetőnek

A Szent-Gvörgyi Albeit Orvostudományi Egyetem Általános Orvostudományi Kar Hallgatói 
Önkormányzata, a Főiskolai Kar Hallgatói Önkormányzata, és a Gyógyszerésztudományi Kar 
Hallgatói Önkormányzata pályázatot hirdet Kari Elnöki pozíció betöltésére a SZOTE EIÖK 
Alapszabályzatának 13. §-a alapján.
Feltételek:
Pályázatot benyújthat Egyetemünk minden beiratkozott hallgatója, a képzési formától függetlenül, 
amennyiben a kiírt pályázati feltételeknek megfelel.
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SZOTE NAPLÓ

Pályázati feltételek:
—  Legalább négy teljesített félév (Főiskolai Karra két félév)
—  Tapasztalatok szervezési és gazdasági munkában

Pályázathoz csatolandó:
1. Szakmai önéletrajz
2. Elképzelések az 1999/2000-es tanévre
3. Csatolt iskolalátogatási igazolás

Pályázat beadási határideje: 1999. szeptember 10.
Leadás helye: SZOTE HŐK iroda Csabai Ferenc irodavezetőnek

A Szent-Györgyi Albert Orvostudományi Egyetem Hallgatói Önkormányzata pályázatot hirdet 
Elnökhelyettesi pozíció betöltésére SZOTE HŐK Alapszabályzatának 8. §-a és 25 §-a alapján.

Feltételek:
Pályázatot benyújthat Egyetemünk minden beiratkozott hallgatója, a képzési formától függetlenül, 
amennyiben a kiírt pályázati feltételeknek megfelel.

Pályázati feltételek:
—  Legalább négy teljesített félév (Főiskolai Karra két félév)
—  Tapasztalatok szervezési és gazdasági munkában

Az elnökhelyettes feladatköre:
—  kapcsolattartás más hallgatói és egyéb szervezetekkel
—  egyéb napi jellegű feladatok elvégzése mellyel az EHT bízza meg, az elnök előterjesztése alapján.

Pályázathoz csatolandó:
1. Szakmai önéletrajz
2. Elképzelések az 1999/2000-es tanévre
3. Csatolt iskolalátogatási igazolás

Pályázat beadási határideje: 1999. szeptember 10.
Leadás helye: SZOTE HŐK iroda Csabai Ferenc irodavezetőnek

Fekete Zoltán
SZOTE HŐK elnök
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Minden Kedves Olvasónknak kellemes nyári pihenést kívánunk!
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